
Protokół  z  Walnego  Zgromadzenia 

Fundacji  Dziedzictwa  Polskiego  w  Afryce  Południowej 

w  Lyndhurst  dnia  19  października  2019 r. 

 

1. Obecni: 

Jacek Fastyn – Prezydent, Jerzy Sadowski – Sekretarz, Krystyna Lech – członek, Stefan 

Szewczuk – członek, Natalia Basinska – czlonek, Zofia Sulej – Czlonek, Irena Hajduk – 

sympatyk, Henryk Sulej – członek, Ryszard Skoczyński – gość. Nieobecni 

usprawiedliwieni: Staszek Wojtasik – Skarbnik, Zbigniew Dziembowski                            

- Prewodniczący Komisji Rewizyjnej.  

 

2. Porządek Walnego Zgromadzenia. 

- Powitanie. 

- Wybór Przewodniczącego i Sekretarza Walnego Zgromadzenia. 

- Odczytanie protokołu z ostatniego Walnego Zgromadzenia. 

- Sprawozdanie z działalności ustępującego Zarządu. 

- Sprawozdanie finansowe Zarządu za minioną kadencję.  

- Sprawozdanie Komisji Rewizyjnej. 

- Dyskusja nad przedstawionymi sprawozdaniami. 

- Udzielenie absolutorium ustępującemu Zarządowi. 

- Zgłoszenie kandydatów do nowych władz Fundacji. 

- Wybory nowych władz Fundacji i ukonstytuowanie się nowego Zarządu Fundacji.  

- Projekty prac do wykonania w okresie nowej kadencji Zarządu.  

- Zatwierdzenie poprawek w Statucie Fundacji. 

- Wolne wnioski. 

- Odczytanie protokołu Walnego Zgromadzenia i jego zatwierdzenie. 

- Zamknięcie obrad Walnego Zgromadzenia. 

 



3. Powitanie. 

Walne Zgromadzenie otworzył Prezydent Fundacji, Jacek Fastyn, witając zgromadzonych 

członkow Fundacji i szczególnie gorąco witając sympatyków Fundacji zasilających 

szczupłe już grono członkow. Następnie przedstawił powyższy porządek obrad Walnego 

Zgromadzenia.  

  

4. Wybór Przewodniczącego i Sekretarza Walnego Zgromadzenia. 

Walne Zgromadzenie po krótkiej dyskusji dokonało wyboru w głosowaniu otwartym 

Jacka Fastyna na Przewodniczącego Walnego Zgromadzenia i Jerzego Sadowskiego na  

Sekretarza Walnego Zgromadzenia.  

 

5. Odczytanie protokołu z ostatniego Walnego Zgromadzenia. 

Protokół z ostatniego Walnego Zgromadzenia został odczytany przez Sekretarza 

ustępujacego Zarządu, J. Sadowskiego. Protokół przypomnial zebranym o sprawach i 

problemach Fundacji w tamtym okresie czasu i ustaleniach Walnego Zgromadzenia 2016.  

Po odczytaniu protokołu zostal on zatwierdzony przez Walne Zgromadzenie. 

 

6. Sprawozdanie z działalności ustępującego Zarządu. 

Sprawozdanie z działalności ustępującego Zarządu przedstawił Walnemu Zgromadzeniu 

Prezydent ustępującego Zarządu, Jacek Fastyn. Na wstępie poruszył zmiany personalne 

Fundacji, przedwczesne odejście nieodżałowanego Andrzeja Romanowicza, rezygnacja 

Jana Tumiela, dokooptowanie do Zarządu dwojga młodych ludzi pp. Natalię i Kamila 

Błasińskich. Głównym polem działania Fundacji w okresie minionej kadencji było 

zadanie cyfryzacji archiwum Fundacji ( Faza-1 ) i rozpoczęcie cyfryzacji jej zbiorów    

(Faza-2 ). Początki cyfryzacji były bardzo trudne. Brak odpowiedniego sprzętu i 

doświadczenia. Dzięki pomocy pani Konsul Dominiki Mosek   zakupiono część sprzetu 

jak printer-skaner umożliwiający skanowanie do formatu A3 czy pamięć przenośną o 

pojemności 500GB i program Adobe Acrobat. J. Fastyn, w czasie swego pobytu w 

Polsce, nawiązał kontakt z Ministerstwem Kultury i Dziedzictwa Narodowego ( MKiDN 

) oraz z Archiwum Akt Nowych ( AAN ) uzyskując wiele cennych wskazówek i porad 

dotyczących klasyfikacji dokumentów, ich przechowywania i konserwacji. MKiDN 

obiecało przysłać eksperta w celu profesjonalnego rozpoznania posiadanych przez 

Fundację archiwum i zbiorów. Obiecywany archiwista, p. Jan Annusewicz, przybył do 

RPA w końcu stycznia 2018 r. Na zakończenie swojej kilku dniowej wizyty przekazał 

pełną, uporządkowaną listę zbiorów Fundacji oraz kopie swego raportu do MKiDN. W 

tym też czasie pp. Basińscy podjęli pracę nad budową strony internetowej Fundacji. Prace 



zostały zakończone w grudniu 2017 r. i Fundacja miała swoją, aktywną stronę 

internetową – fundacjadziedzictwapolskiegowrpa.com.  

W sierpniu 2018 r. Fundacja została poinformowana o możliwości uzyskania 

dofinansowania swoich planów poprzez fundację Pomoc Polakom na Wschodzie 

(PPnW). Zarząd wystąpił z wnioskiem do PPnW o dofinansowanie projektu Cyfryzacja 

Zbiorów Fundacji Dziedzictwa Polskiego w Afryce Południowej Faza-2 (cyfryzacja 87 

pozycji z listy zbiorów, przy czym często jedna pozycja stanowi paręset dokumentów ). 

Wniosek wraz z wymaganymi załącznikami został wysłany we wrześniu 2018 r. do 

PPnW. W czerwcu 2019 r. PPnW powiadomiło Fundację, że wniosek Fundacji został 

rozpatrzony pozytywnie z dofinansowaniem projektu Cyfryzacja Zbiorów Fundacji 

Dziedzictwa Polskiego w Afryce Południowej Faza-2 w wysokości 15 000.00 zl. (połowa 

wnioskowanej sumy ). Fundacja podpisała umowę z PPnW 18 lipca 2019 r. a kwota 

dofinansowania wpłynęła na konto Fundacji 20 sierpnia 2019 r. Podpisana umowa 

zawiera bardzo rygorystyczne warunki rozliczenia: skanowanie musi być zakończone do 

15 listopada 2019 r., aktualizacja strony internetowej – do 30 listopada 2019 r. i 

ostateczne rozliczenie projektu – do 15 grudnia 2019 r. 

W okresie minionej kadencji Fundacja, mimo swego głównego zadania, cyfryzacji, 

współpracowała również z organizacjami polonijnymi. Konsulat RP był regularnie 

informowany o pracach i problemach Fundacji i w razie potrzeby wspomagał finansowo 

Fundację, za co Fundacja jest bardzo wdzięczna Konsulatowi za okazywaną pomoc. 

Fundacja z kolei oglaszała wszelkie informacje Konsulatu skierowane do Polonii. 

Fundacja, z okazji 100-lecia Odzyskania Niepodległości Polski zorganizowała wystawę 

zatytuowaną “ Wieczność i Chwila” w Kaplicy Polskiej w Norwood. Wystawę otworzył 

Ambasador RP JE Andrzej Kanthak. Wystawa trwała 2 tygodnie i cieszyła się dużym 

zainteresowaniem. Zjednoczenie Polskie w Johannesburgu z okazji 70-ej rocznicy swego 

powstania zorganizowało bal w dniu 19 maja 2018 r. Zaproszeni czlonkowie Fundacji 

złożyli życzenia i wręczyli list gratulacyjny z kwiatami. Członkowie Fundacji biorą 

udział w pracach Komitetu Obchodów Lotów nad Warszawę i corocznie składają wieńce 

pod Pomnikiem Katyńskim.  

Biorąc pod uwagę ustalenia podjęte na poprzednim Walnym Zgromadzeniu 2016 

proponuje się dokonanie  zmian Statutu FDP w zakresie:   

-  tytuł  “Prezydent” zostaje zastąpiony tytułem “Prezes”; 

- tytuł “Vice-Prezydent” zostaje zastąpiony tytułem “Vice-Prezes”; 

- tytuł "II Vice-Prezydent” zostaje wycofany. 

     We wrześniu 2019 r. do Fundacji zostały przekazane następujące materiały: 

- Martin Urry – dokumenty i zdjęcia Komitetu Obchodów Lotów nad Warszawę; 

- Barbara Wojtowicz – pamiątki rodzinne i książki; 



- Irena Hajduk – pamiątki rodzinne i książki.    

Powyższe materiały muszą być przejrzane, opisane i skatalogowane.  

Następnie Prezydent przedstawił listę spraw niesfinalizowanych lub nowych, które 

powinny być kontynuowane lub rozpoczęte przez nowy Zarząd: 

- Umowa z Fundacją PPnW 23/DZ/2019: Cyfryzacja Zbiorów Fundacji Dziedzictwa 

Polskiego w Afryce Południowej Faza-2. Zadanie jest w trakcie realizacji i musi być 

zakończone i rozliczone do 15 grudnia 2019 r.; 

- Wniosek do Fundacji PPnW o dofinansowanie projektu: Cyfryzacja Zbiorów 

Fundacji Dziedzictwa Polskiego w Afryce Południowej Faza-3; 

- Włączenie do zbiorów Fundacji materiałów ostatnio pozyskanych jak wyżej;  

- Prezydent Fundacji otrzymał zaproszenie na obchody 70-lecia powstania 

Stowarzyszenia Polskiego w Cape Town ( 09 listopada 2019 r. 

 

7. Sprawozdanie finansowe Zarządu za minioną kadencję. 

      Sprawozdanie finansowe Zarządu za minioną kadencję odczytał Prezydent ustępującego         

Zarządu  J. Fastyn z uwagi na nieobecność Skarbnika ustępującego Zarządu, S. Wojtasika. 

Wedlug sprawozdania Skarbnika stan konta Fundacji przedstawia się następujaco: 

a) stan konta na dzień 22.10.2016 r. .........................     R29 024.95  

b) wpływy na konto w okresie sprawozdawczym ..... + R94 341.16 

c) wypłaty z konta w okresie sprawozdawczym  ....... - R29 033.99 

d) stan konta na dzień 15.10.2019 r.           R94 332.12. 

Wpływy na konto pochodziły z pomocy finansowej Konsulatu RP oraz z dofinansowania 

projektu cyfryzacji zbiorów Fundacji przez Fundację PPnW. Wydatki natomiast związane 

były ze zbudowaniem, aktywacją i subskrybcją strony internetowej, z opłatami bankowymi, z 

kosztami pobytu archiwisty, z kosztami wystawy 100-lecia, z kosztami działalności Fundacji 

(materiały biurowe) 

 

 8.     Sprawozdanie Komisji Rewizyjnej. 

Sprawozdanie Komisji Rewizyjnej nie mogło być zaprezentowane z uwagi na nieobecność 

jej czlonków. Andrzej Romanowicz zmarł w lutym 2017 r. a Zbyszek Dziembowski 

przebywa w szpitalu. Zebranie postanowiłlo poczekać do wyjścia Zbyszka ze szpitala, pomóc 

mu w sporządzeniu sprawozdania i prezentacji go na Nadzwyczajnym Walnym 

Zgromadzeniu zwołanym w 30 dni od daty wystapienia Komisji Rewizyjnej z takim 



wnioskiem. W przypadku niezdolnosci Zbyszka do pełnienia funkcji przewodniczącego 

Komisji Rewizyjnej, Zarząd Fundacji zwoła Nadzwyczajne Walne Zgromadzenie w celu 

powołania nowej Komisji Rewizjnej w okresie powakacyjnym, okolo 15 marca 2020 r.  

 

9.    Dyskusja nad przedstawionymi sprawozdaniami. 

Dyskusję nad przedstawionymi sprawozdaniami rozpoczął Ryszard Skoczyński. Zarzucil on 

nieprawidłowa pracę Zarządu w zakresie braku współpracy z organizacjami polonijnymi w 

Afryce Poludniowej, braku zainteresowania imprezami organizowanymi przez Zjednoczenie 

Polskie w Vaal Triangle, braku opieki nad grobami polskimi na cmentarzu West Park w JHB 

(sprawa ich sprzątania i ewentualnej naprawy uszkodzonych nagrobków). R. Skoczyński  

stwierdził również, ze organizacja wystawy “ Wieczność i Chwila “ w kaplicy w Norwood 

byla niepotrzebną stratą pieniędzy. Na zarzut braku współpracy z organizacjami polonijnymi 

odpowiedział J. Sadowski stwierdzając bezpodstawność tego zarzutu. Fundacja w okresie 

swego istnienia wielokrotnie apelowala do organizacji polonijnych o współpracę sugerując 

nawet organizacjom o wytypowanie członków w zarządach organizacji, którzy mieli by staly 

kontakt z Fundacją, którzy byliby niejako agentami Fundacji. Apele pozostały jednak bez 

odpowiedzi. Na zarzut braku zainteresowania Fundacji inicjatywami Zjednoczenia Polskiego 

w Vaal Triangle odpowiedzial J. Fastyn stwierdzajac, że niedopatrzeniem Zarządu 

Zjednoczenia był brak zaproszeń / powiadomienia organizacji polonijnych o organizowanych 

przez Zarząd imprezach. Trudno uczestniczyc w imprezie nie wiedząc co, gdzie i kiedy. Na 

zarzut braku opieki nad grobami polskimi na cmentarzu West Park odpowiedzial najpierw J. 

Fastyn stwierdzając, że w Statucie Fundacji nie ma paragrafu mowiącego o tym obowiazku. 

Nie mniej jednak Fundacja jest przygotowana na zajęcie się tą sprawą w miarę posiadanych 

środków w sytuacjach wyjątkowych, ale nie będzie zastępować ani garden service ani 

zarządu cmentarza, i musi być jednak jakaś osoba za to odpowiedzialna. Nastepnie K. Lech 

dodała, że opieka nad grobami nie wymaga zbyt wiele czasu ani pieniędzy. Serwis taki 

wymagałby 2-ch robotników z nadzorem 2 razy w roku. Na temat wystawy w Norwood 

wypowiedzial sie J. Fastyn stwierdzajac, że obchody 100-lecia Odzyskania Niepodleglości 

Polski były wydarzeniem narodowym i wszelkie imprezy z tym związane miały wielką wagę. 

Organizacja wystawy była też wspomagana przez Konsulat RP. 

Dyskusja nad sprawozdaniem finansowym nie odbyła sie z uwagi na brak sprawozdania 

Komisji Rewizyjnej. Dyskusja taka będzie miała miejsce po prezentacji sprawozdania 

Komisji Rewizyjnej.  

 

10.  Udzielenie absolutorium ustepujacemu Zarzadowi. 

Udzielenie absolutorium ustępujacemu Zarządowi nie odbyło się z uwagi na nieobecność 

Komisji Rewizyjnej. Udzielenie absolutorium ustępującemu Zarządowi będzie miało miejsce 

po prezentacji sprawozdania Komisji Rewizyjnej. 

 



11.  Zgłaszanie kandydatów do nowych władz Fundacji.  

J. Fastyn odczytal 3 listy kandydatów do Zarządu przysłane w terminie ( zgodnie ze Statutem 

Fundacji ) do 4 tygodni przed terminem Zebrania. Wszystkie listy zawierały jednego 

kandydata na Prezydenta, Jacka Fastyna w uznaniu jego dotychczasowej pracy i zdolności 

kierowania Fundacją. J. Sadowski zglosil propozycje, aby przy tak niskiej liczbie 

uczestników Walnego Zgromadzenia ( 9 osob ) wszyscy uczestnicy stali się członkami 

Zarządu. Po krótkiej dyskusji i jawnym głosowaniu propozycja została przyjęta. 

 

12.  Wybory nowych władz Fundacji i ukonstytuowanie się nowego Zarządu. 

Jacek Fastyn pozostal jedynym kandydatem na funkcje Prezydenta Fundacji i w tajnym 

głosowaniu otrzymał 8 głosów “ za “ przy 1 głosie wstrzymującym się. Pozostałe funkcje w 

Zarządzie wybrano w głosowaniu jawnym: Stefan Szewczuk – Vice Prezydent, Krystyna 

Lech – Sekretarz, Irena Hajduk – Skarbnik. Czlonkami Zarządu zostali: Natalia Basińska, 

Jerzy Sadowski, Ryszard Skoczyński, Zofia Sulej, Henryk Sulej.  

Członkowie Komisji Rewizyjnej zostaną wybrani na najbliższym Nadzwyczajnym Walnym 

Zgromadzeniu. 

 

13.  Projekty prac do wykonania w okresie nowej kadencji Zarządu.  

Lista projektów prac do wykonania w okresie nowej kadencji Zarządu została przedstawiona 

w sprawozdaniu z działalności ustępującego Zarządu ( patrz p. 6 ). Prezydent Fundacji 

otrzymał zaproszenie na obchody 70-lecia Stowarzyszenia Polskiego w Cape Town, które 

będą miały miejsce 9 listopada 2019 r. i w związku z tym zwrócił się do Walnego 

Zgromadzenia o sponsorowanie przez Fundację biletu lotniczego w wysokosci R1200.00 . 

Walne Zgromadzenie w głosowaniu jawnym ( 7 głosow “za”, 2 głosy wstrzymujące się ) 

zgodziło się na ten sponsorship pod warunkiem, że ma to być podróż służbowa ze 

sprawozdaniem przedstawionym na najbliższym zebraniu Zarządu. 

 

14.  Zatwierdzenie poprawek w Statucie Fundacji.  

Biorac pod uwagę komentarze i wniosek zgłoszony na ostatnim Walnym Zgromadzeniu 2016  

niniejsze Walne Zgromadzenie wprowadza i zatwierdza następujące zmiany w Statucie 

Fundacji: 

- tytuł “ Prezydent” zostaje zastąpiony tytułem “Prezes”; 

- tytuł “Vice-Prezydent” zostaje zastąpiony tytułem “Vice-Prezes”; 

- funkcja “II Vice-Prezydent” zostaje wycofana; 



- we wszystkich paragrafach Statutu gdzie występują tytuły “Prezydent”, “Vice-

Prezydent” lub “II Vice-Prezydent” zostają one zastąpione odpowiednio tytułami 

“Prezes” lub “Vice-Prezes”. 

-  

15.  Wolne wnioski. 

W wolnych wnioskach wrócono do sprawy opieki nad polskimi grobami na cmentarzu West 

Park. Po dosyć burzliwej dyskusji zaproponowano członka Zarządu, Ryszarda 

Skoczyńskiego, jako odpowiedzialnego za sprawy opieki nad polskimi grobami na cmentarzu 

w West Park. Ryszard zaakceptował tę funkcję. Został on zobowiązany do przygotowania i 

przedstawienia Zarządowi raportu potrzeb i kosztów.  

Stefan Szewczuk zaapelowal o prowadzenie zebrań Zarządu w jez. angielskim. To może 

ułatwić przyłączenie sie do Fundacji ludzi z młodszego pokolenia. 

Przedyskutowano ponownie konieczność komunikacji z organizacjami polonijnymi w 

sprawie przekazywania ich dokumentów archiwalnych do Fundacji. 

 

16.  Zamknięcie obrad Walnego Zgromadzenia. 

Z uwagi na niemożliwość odczytania i zatwierdzenia protokołu Walnego Zgromadzenia  

Jacek Fastyn, Prezes Fundacji Dziedzictwa Polskiego w Afryce Poludniowej, zamknął 

obrady Walnego Zgromadzenia dziękując zebranym za przybycie i uczestnictwo w obradach 

oraz życzac nowo wybranemu Zarządowi owocnej i harmonijnej współpracy.  

 

Protokołował  Jerzy Sadowski   

 

  

  

  

                                                                                               

    


